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Afgelopen jaar ging Stukafest, het culturele festival georga-
niseerd in studentenkamers, voor het eerst sinds haar op-
richting niet door in Nijmegen. Dat kwam doordat Stichting 
Stukafest zichzelf had opgeheven, wegens een tekort aan 
bestuursleden. Hierna werd Cultuur op de Campus (CODC) 
ingeschakeld om met een commissie het festival te organise-
ren, maar hen lukte het ook niet. Na een vergeefse poging om 
Stukafest te redden middels samenwerking met de HAN, werd 
het festival uiteindelijk afgelast.

Doorstart
Dit jaar heeft het CODC wel een extern programmeur gevon-
den, die de organisatie op zich heeft genomen. Hedwig van 
Putten vertelt dat er veel vragen kwamen over de doorstart 
van Stukafest en besloot zich er voor in te zetten. ‘Stukafest is 
zo bijzonder en hoort echt bij een studentenstad. Ik wilde me 

daar graag voor inzetten. Wat wel lastig is, is dat het concept 
door corona een beetje is weggezakt. Iedereen kent de naam 
wel maar niemand weet echt wat het inhoudt.’
Mede door het gebrek aan bekendheid en de doorstart pakt 
het CODC het dit jaar dan ook minder grootschalig aan. ‘In de 
hoogtijdagen van Stukafest waren er optredens in 24 kamers 
en werd er daarna een afterparty georganiseerd. Dit jaar zet-
ten we in op tussen de vijf en acht kamers.’ De organisatie 
hoopt dat het festival de komende jaren terug kan groeien 
naar haar oude vorm.
Toch is er nog één probleem. ‘We merken dat mensen en-
thousiast zijn dat Stukafest terugkomt, maar er is nog een 
tekort aan mensen die actief mee willen helpen.’ Zo is de or-
ganisatie nog op zoek naar vrijwilligers die op de avond zelf 
mee kunnen helpen en is er een tekort aan dat waar het festi-
val om draait: kamers. ‘We zijn eigenlijk op zoek naar kamers 

vanaf 18 vierkante meter, maar dit jaar zetten we ook in op de 
openbare ruimtes van je woning. Een keuken mag dus ook. 
Als we deze twee zaken voor elkaar krijgen, heb ik er goede 
hoop in dat het festival dit jaar door kan gaan.’

Begonnen in Nijmegen
Het studentenkamerfestival werd 23 jaar geleden voor het 
eerst gehouden in Nijmegen. Inmiddels is het een landelijk 
begrip en hebben onder andere Amsterdam, Delft en Gro-
ningen hun eigen Stukafest. Tijdens het festival houden jonge 
culturele talenten kleinschalige optredens in studentenka-
mers door de hele stad. Denk hierbij bijvoorbeeld aan dans, 
cabaret, poëzie en muziekopvoeringen. Hoewel de optredens 
worden verzorgd door jonge talenten in de kamers van stu-
denten kan iedereen het festival bezoeken.

Door: Mirthe Tetsch en Maan Heijthuijsen

Stukafest keert terug: 22e editie in februari 2024
tekst Lies Heijs

Na een afgelaste editie in 2023 keert studentenkamerfestival Stukafest terug in 2024. Het 
festival zal plaatsvinden op 16 februari. ‘We merken dat mensen enthousiast zijn dat Stukafest 
terugkomt, maar zoeken nog mensen die actief mee willen helpen.’

V
oor medewerkers van de RU is al sinds janua-
ri 2022 een ombudsfunctionaris, Nancy Vielle-
voye. Die functie is in het leven geroepen nadat 
een nieuwe cao voor hoger onderwijs bepaal-
de dat elke universiteit een ombudsfunctiona-

ris aan moet nemen ten behoeve van de sociale veiligheid. 
‘Waarom is er niet ook een voor studenten?’, vroegen leden 
van de Universitaire Studentenraad zich daarop af. Op hun 
vraag is antwoord gekomen: sinds vorige maand is ombuds-
functionaris Aukje Verstegen er om specifiek naar studenten 
te luisteren en onderzoek te doen als zich misstanden voor-
doen.

Nieuwe functie
Je bekleedt een nieuw opgerichte functie. Wat houdt die precies 
in?
‘Bij de ombudsfunctionaris kun je terecht met al je vragen en 
klachten over dingen die je studie belemmeren. Je kunt ui-
teraard ook een klacht namens iemand anders melden. Het 
kan gaan om grensoverschrijdend gedrag, of het nou gaat om 
seksueel grensoverschrijdend gedrag of om een ander soort 
grensoverschrijdend gedrag, om te hoge werkdruk, prestatie-
druk, of iets anders.’

Er zijn ook veel andere studentenbegeleiders op de universi-
teit, waaronder vertrouwenspersonen, studieadviseurs en stu-
dentenpsychologen. Wat is het verschil tussen deze functies?
‘Vooropgesteld: je kunt bij zowel de vertrouwenspersoon als 
bij de ombudsfunctionaris altijd terecht. Het grote verschil is 
dat wij (Verstegen en Viellevoye, red.) ook kunnen adviseren 
en bemiddelen tussen beide partijen. We zijn onpartijdig 
en onafhankelijk en kunnen hierdoor zelfstandig onderzoek 
doen en zo ook oordelen. Dat is iets waar een vertrouwens-

persoon niet voor bevoegd is. Bovendien signaleren wij patro-
nen, terwijl vertrouwenspersonen er alleen voor individuele 
studenten zijn. Het gaat bij ons dus verder dan alleen om het 
aanhoren.’

Waarom is een studentenombudsfunctionaris nodig?
‘De universiteit streeft naar een veilig werk- en studieklimaat. 
Soms willen mensen gewoon een luisterend oor, maar het kan 
ook vaak genoeg voorkomen dat er echt sprake is van mis-
standen.’

Voordat het uit de hand loopt
Eerder werkte Verstegen als overheidsjurist en behandelde 
ze klachten van gedupeerde ouders in de toeslagenaffaire. 
Nu is ze naast haar functie aan de RU – drie dagen in de week 
– ook werkzaam als mediator, voornamelijk voor de overheid 
en bij echtscheidingen. ‘Het principe van mediation is daar 
hetzelfde als op de RU, al is de context natuurlijk anders.’
Ook in haar nieuwe functie wil Verstegen vooral voorkomen 
dat geschillen tussen twee partijen uit de hand lopen. ‘We 
willen vooral conflicten oplossen voordat ze escaleren. Als 
mensen betrokken zijn bij formele klachtenprocedures, zie je 
vaak dat er alleen maar verliezers zijn. Jammer, want vaak kan 
dat voorkomen worden.’
Verstegen rekent erop dat veel studenten contact met haar op 
zullen nemen. ‘Ik heb van Nancy (Viellevoye, red.) gehoord 
dat ze al heel vaak vragen en meldingen heeft gekregen van 
studenten die dan vervolgens nergens terecht kunnen.’ Mo-
menteel is ze bezig met kennismakingen om te feeling te krij-
gen voor de universiteit, die voor haar een nieuwe omgeving 
is.‘Het voelt nu nog alsof ik een sprong in het diepe maak, 
mede doordat het een nieuwe functie is. Het is veel pionieren 
omdat de functie nieuw binnen de RU.’

Onafhankelijk
De ombudsfunctionaris is onpartijdig en staat dus niet ‘naast 
de student’, zoals een vertrouwenspersoon wel zou doen. Te-
gelijkertijd betekent dit dat ze onafhankelijk is van het Colle-
ge van Bestuur. Ze staat niet direct in dienst van het College 
van Bestuur en wordt ‘op eigen verzoek uit haar functie ont-
heven’, zo stelt de Regeling ombudsfunctionaris vast. Ze is  
dus ook bevoegd om onderzoek te doen naar leden van het 
College, als er signalen zijn die erop wijzen dat dat nodig is. 
In dat geval rapporteert ze die aan de Raad van Toezicht van 
de RU.

Wat kun je als ombudsfunctionaris doen als je een structurele 
misstand ontdekt, iets dat écht niet goed gaat op de universiteit?
‘De eerste vraag is: wat wil de betrokken student dat ik er-
mee doe? Heb ik toestemming om informatie te delen, en zo 
ja, welke? Daarna ga ik kijken wat er binnen de universiteit 
al bekend is over de misstand, en wat de student er zelf al 
aan heeft gedaan om het op te lossen. Als er sprake is van 
een echt groot probleem dat daarmee niet opgelost kan wor-
den – en als ik toestemming heb van de student om er iets 
mee te doen, uiteraard – ga ik het onderzoeken. De conclusie 
daarvan leg ik als advies voor aan het College van Bestuur, 
of het bestuur van een faculteit of een andere afdeling van de 
universiteit.’

Wat als het College jouw advies naast zich legt?
‘Men moet het niet zien als een verzoekje. Als ik de conclu-
sies van een onderzoek uitbreng, is dat wel een zwaarwe-
gend advies, waarvan ik het onverstandig zou vinden als de 
RU er niets mee doet.’
Heb jij iets om aan de studentenombudsfunctionaris te melden? 
Schroom niet om te mailen naar ombudsfunctionaris@ru.nl.

Nieuwe ombudsfunctionaris voor studenten: 
‘Vooral conflicten oplossen voordat ze escaleren’
Sinds 1 oktober 2023 heeft de Radboud Universiteit (RU) een ombudsfunctionaris voor 
studenten. Aukje Verstegen zal deze functie als eerste bekleden. Waarvoor kun je bij haar 
terecht en wat kan ze voor studenten doen?

tekst Isis Okker en Gijs Wortelboer
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tekst Mirthe Tetsch en Gijs Wortelboer foto’s Rivke van Collem

Op 22 november is het weer zo 

ver: we mogen stemmen voor 

de Tweede Kamerverkiezingen. 

Tussen alle doorgewinterde juristen, 

ondernemers en ambtenaren staan 

ook een aantal studenten van de 

Radboud Universiteit op de lijst. 

Waarom is het goed dat er ook 
jongeren verkiesbaar zijn? 

D
e Tweede Kamerverkiezingen staan voor de deur. 
Met een gemiddelde leeftijd van dik 40 jaar worden 
de kieslijsten veelal bevolkt door mensen die hun 
studententijd al lang achter zich hebben gelaten. 
Toch zijn er ook een aantal jongelingen te vinden 

op de lijst. Op een zonnige dinsdagochtend sprak ANS drie van 
de Radboudstudenten die volgende week verkiesbaar zijn: Enri-
co Bosters (22, International Political Economy, nummer 50 op de 
lijst van D66), Joana Zandee (21, Religie, Politiek en Samenleving, 
nummer 10 op de lijst van BIJ1) en Linda Ruijs (21, Biology en Be-
stuurskunde, nummer 48 op de lijst van D66).

Betrokkenheid van jongeren
Hoewel het verschil tussen hen en oudere generaties steeds klei-
ner wordt, blijven jongeren bij verkiezingen vaker thuis. Bij de 
Tweede Kamerverkiezingen van 2017 kwam slechts 66% van de 
kiesgerechtigde bevolking tussen de 18 en 24 jaar oud opdagen, 
tegenover 82% van de algehele bevolking. Ook op andere manie-
ren zijn jongeren vaak minder betrokken bij de politiek dan hun 
ouders: zo zijn ze minder vaak lid van een politieke partij en zegt 
slechts 30% van de jongeren überhaupt interesse te hebben in 
politiek.

Hoe komt dit volgens jullie?
Linda (D66): ‘Veel jongeren denken dat politiek ver van ze afstaat, 
dat het mensen zijn die in Den Haag allemaal dingen voor ons 
beslissen. Oudere mensen zijn sowieso in de meerderheid, omdat 
we een vergrijzende bevolking hebben. Als jongeren dan minder 
vaak stemmen, telt de stem van de oudere generatie simpelweg 
zwaarder. Die zijn vaak een stuk rechtser en conservatiever dan 

jongeren. Het is jammer dat heel veel keuzes waar wij het langst 
mee zitten, voor ons en niet door ons worden gemaakt.’
Joana (BIJ1): ‘Ik ben 21, maar ik kan me alleen Rutte als premier 
herinneren. Het is telkens Rutte, telkens dezelfde gozer die dan 
met het CDA of met de PvdA gaat regeren, met telkens dezelfde 
uitkomsten. Ik denk dat dat ook demotiverend kan werken voor 
jongeren om zich in politiek te interesseren.’
Enrico (D66): ‘Tegelijkertijd: het was heel mooi dat veel jongeren 
kwamen opdagen bij de afgelopen Tweede Kamerverkiezingen, in 
2021. Dat was ook heel erg uniek, omdat het een van de eerste mo-
menten was dat jongeren echt massaal naar de stembus gingen. 
Ik denk dat dit voor een deel kwam omdat ook meer jongeren op 
de lijst stonden.’
Joana (BIJ1): ‘Daar ben ik het mee eens. Tegelijk denk ik dat poli-
tiek heel lang iets geweest is van de hogere klassen, de mensen 
hogerop. Wat je nu ziet, is een voortzetting van wat er sinds de 
Tweede Wereldoorlog gebeurt, namelijk dat er steeds meer ge-
wone mensen in de politiek raken. Dat zie je ook bij iemand als 
Caroline van der Plas, die gewoon met een trekker aan komt rijden 
in de Tweede Kamer.’

Ervaring
Vaak heerst het beeld dat wijsheid met de jaren komt. Oudere ka-
merleden zouden door hun ervaring een betere keuze zijn. Waarom 
zouden we toch op een student stemmen?
Enrico (D66): ‘Het frame is heel vaak ervaring versus represen-
tatie. Ik denk dat het allebei kan. Ik denk dat hier drie personen 
zitten die door bestuursjaren, kennis in het onderwijs en diversiteit 
echt heel veel kunnen bijdragen. Als mensen uit alle plekken van 
de samenleving meedoen, is dat een verrijking voor de Tweede 
Kamer.’
Joana (BIJ1): ‘Een oude boomer, om het zo maar even te zeggen 
- waar we overigens genoeg van hebben in de Tweede Kamer - 
heeft als persoon wel degelijk andere belangen dan studenten. Ie-
mand kan het best vertegenwoordigd worden door iemand die op 
hem lijkt. Dan kun je zeggen: “Dat is écht iemand die zelf ook een 
enorme studieschuld heeft, die zelf heeft meegemaakt hoe lastig 
de zoektocht naar een kamer is.”’
Linda (D66): ‘Inderdaad. Je voelt je meer betrokken als je jongere 
mensen ziet die op jou lijken. Zo wordt ook de visie van jongeren 
meer meegenomen in beleid. Ik vind het sowieso belangrijk om 
directe betrokkenen van beleid meer mee te nemen in de vorming 
van dat beleid. Soms bedenken ze in Den Haag iets leuks, maar 
dan werkt het niet voor de mensen waarvoor het bedoeld is. Door 
de doelgroep eerder te betrekken voorkom je zulke situaties.’

Jullie hebben het over de vertegenwoordiging van de stem van jon-
geren. Maar jongeren zijn geen homogene groep, en hebben vaak 
tegengestelde meningen en belangen. Hoe kun je dan zeggen > 

Wie niet uitgesproken en aanwezig is, wordt 
al gauw ondergesneeuwd in een studenten-
wereld vol sociale dieren. Masterstudent Bio-
medical Sciences David Tissen heeft al vaak 
zijn verhaal proberen te houden, maar was 
toch al gauw uitgepraat. 

De kunst van het niet kunnen

Een paar weken terug nam ik deel aan de 
Nederlandse Studenten Zwem Kampioen-
schappen, ook wel de NSZK genoemd. Hier 
dook ik als Michael Phelps in spe van het 
startblok af om zo snel mogelijk de over-
kant aan te tikken. Michael Phelps en ik lij-
ken als twee druppels water op elkaar, al 
is hij wat langer en ouder, en ragt hij de 
50-meter vrije slag er ongeveer twee keer 
zo hard doorheen als ik. Wie de einduitslag 
ondersteboven houdt, zou zelfs conclude-
ren dat ik de zilveren medaille heb be-
machtigd. Een beetje zelfspot verzoet de 
domper en versterkt het plezier.

De eerste steen van dit resultaat werd in ja-
nuari gelegd, toen ik met een zwemcursus 
begon. Ja, ik heb mijn ABC, maar ik denk 
dat je die tegeltjes per direct van de muur 
zou willen slopen, als je aan het begin van 
het jaar zou zien hoe ik door het water rol-
de. Ik ben in de eerste weken van de cur-
sus, de dijken dan ook een stuk meer gaan 
waarderen. Elke minuut in het bad was 
een mentale achtbaan, omdat ik het halve 
zwembad leeg dronk, maar geen meter 
vooruit kwam. Ik verzoop vrijwillig en naast 
me gleden baangenoten voorbij alsof de 
duivel achter ze aan dook. Achteraf gezien 
kan ik er best wel om lachen en ik denk dat 
dat tijdens het proces ook had gemoeten.

Iets nog niet kunnen is namelijk helemaal 
niet erg, maar in mijn hoofd was dit het 
wel. Ik ben namelijk geneigd om mijn lat 
op polsstok hoogte te leggen en mezelf 
het proces niet te gunnen. Hierdoor is de 
drempel om iets nieuws te proberen erg 
hoog, waardoor je er liever helemaal niet 
meer aan begint en ik merk dat veel men-
sen tegen hetzelfde aanlopen. Falen is de 
tijd meer dan waard en de status quo wordt 
niet hersmeden door jezelf te onthouden 
van figuurlijk, of in mijn geval letterlijk, 
spartelen en verzuipen. De blauwe plekken 
die de struggle nalaat op je ego moeten we 
juist omarmen, met hier en daar wat humor 
als methadon. Als je voor het eerst achter 
een piano zit, kan ik begrijpen dat je de 
9e nocturne van Chopin liever in één keer 
foutloos speelt, maar helaas denk ik dat 
de eerste poging toch meer een muzika-
le stamppot in Es-majeur weerspiegelt. Je 
kunt dan maar beter lachen bij elke valse 
noot die je dichter tot het einddoel brengt. 
Ik denk dat Frédéric zich niet zal omdraai-
en in zijn Parijse graf. Wat ik ook denk is 
dat we elkaar juist aan moeten moedigen 
om het diepe in te duiken en flink wat rond 
te spartelen. Kijk hoe ver je kunt komen! 
Je bent ten slotte altijd dichter bij Michael 
Phelps dan iemand die nooit van het blok 
af dook.

illustratie Rivke van Collem

Uitgesproken

STUDENTEN OP 
DE LIJST (DEEL I)

Interview

Van links naar rechts: Linda Ruijs, Joana Zandee, Enrico Bosters
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Meeloopreportagedat je opkomt voor een 

hele generatie?
Joana (BIJ1): ‘Ik ben 
ook niet alleen verte-
genwoordiger van jon-
geren. Dat ben ik óók, 
uiteraard, maar ook van 
trans mensen, christe-
nen en nog veel meer. 
Natuurlijk voelt niet 
elke student zich ver-
tegenwoordigd door 
mij, maar je hebt ook 
studenten op andere 
lijsten. En als persoon 
ben je meer dan alleen 
student of whatever je 
bent.’

Linda (D66): ‘Het is sowieso belangrijk dat er ook verschil-
lende jongeren op kieslijsten staan. De BBB heeft ook bij-
voorbeeld een jongere op de lijst staan (Alexander Hendriks, 
red.), en die represen-
teert dan wel een ande-
re groep dan ik.
Enrico (D66): ‘Een 
school of een universi-
teit is ook gewoon een 
mini-samenleving, met 
allemaal verschillende 
personen en achter-
gronden en waar ze 
vandaan komen.’

Een kleine samenle-
ving
In 1990 had 75% van 
de Tweede Kamerle-
den een universitai-
re of hbo-opleiding 
afgerond, schrijft 
Parlement.om. In 2020 was dat percentage opgelopen naar 
95%. Het aandeel Tweede Kamerleden dat van het mbo is rap 
gedaald.

Enrico zei net: ‘een school of een universiteit is een kleine 
samenleving’. Toch 
staan er weinig hbo- of 
mbo-studenten op de 
lijst.
Enrico (D66): ‘Ja, dat is 
iets heel pijnlijks, dat 
er gewoon heel wei-
nig mbo’ers en hbo’ers 
verkiesbaar zijn. Maar 
ook mensen die bij-
voorbeeld na de mid-
delbare school zijn ge-
stopt.’
Joana (BIJ1): ‘Hier op 
de universiteit gaat het 
meer over netwerken 
en over mensen leren 
kennen dan in het mbo. 

Daardoor leer je op de universiteit ook sneller mensen ken-
nen die al in de politiek zitten en kom je er zelf ook makke-
lijker in.’
Linda (D66): ‘Volgens mij is de helft van Nederland nog steeds 
praktisch geschoold. Dat zij gewoon heel weinig gerepresen-
teerd worden is echt bizar. Ik merk ook dat het gewoon heel 
erg moeilijk is om bijvoorbeeld mbo’ers aan te trekken bij de 
politiek. Ik ken mbo’ers die zeiden: “Als ik zeg dat ik bij een 
politieke jongerenorganisatie zit, word ik raar aangekeken.” 
Daarom proberen we in elk geval schoolbezoeken te doen, in 
de hoop mensen te motiveren.’
Enrico (D66): ‘Daar ligt voor de school een belangrijke taak: 
om al heel vroeg te beginnen over politiek bij maatschap-
pijleer of in het burgerschapsonderwijs. Scholen zouden bij-
voorbeeld lokale politici kunnen uitnodigen en zeggen: “Hier 
hebben we een aantal politici die gaan over jóúw bushokje 
in jouw buurt, en over het zebrapad waardoor jíj veilig naar 
school kan lopen”. Politiek is overal.’ ANS

Uniek aan de Radboud 

Universiteit (RU) is het 

Technocentrum (TeCe), waar 

onderzoeksapparatuur wordt 

gemaakt voor de Faculteit 

der Natuurwetenschappen, 

Wiskunde en Informatica 

(FNWI). Wat is het belang 

van dit centrum, en hoe 

verloopt het proces van idee 

tot meetinstrument? ANS liep 

een ochtend mee om dat uit te 

zoeken.

ACHTER DE SCHERMEN: HET TECHNOCENTRUM

tekst Yanosja van Overbeeke  foto’s Gijs Wortelboer

Meeloopreportage

Hoe zijn Linda, Joana en Enrico op de kieslijst 
terechtgekomen en wat vinden ze het allerbelang-
rijkste thema bij deze verkiezingen? Lees het op 
ans-online.nl in deel II van Studenten op de lijst. 

Linda Ruijs (#48, D66)

Joana Zandee (#10, BIJ1)

Enrico Bosters (#50, D66)

D
iep verscholen achter het Huygens- en het 
Linnaeusgebouw, uit het zicht van de hordes 
vermoeide studenten, ligt het Mercator III ge-
bouw. Op de eerste verdieping bevindt zich 
een onmisbare afdeling van de bètafaculteit: 

het TechnoCentrum. Dé plek waar meetinstrumenten voor 
onderzoek worden gemaakt die nergens te koop zijn. Van 
tags om vissensoorten op de Caraïben te traceren tot onder-
delen van telescopen: de mensen van het TeCe draaien hun 
handen er niet voor om.  Bij binnenkomst wordt ANS harte-
lijk ontvangen door Stef Olsthoorn, het hoofd van het TeCe. 
‘Ik heb verteld dat jullie komen, dus loop vooral vrij rond. 
De mensen hier zijn vrij bescheiden, maar als je doorvraagt 
kom je erachter wat hier allemaal voor bijzondere dingen 
zijn gemaakt.’
Dat de RU een technisch centrum heeft, is uniek. Op veel 
andere universiteiten zijn dergelijke centra deels wegbezui-
nigd, maar op de RU zou dat met de kennis van het we-
tenschappelijke nut van het TeCe ondenkbaar zijn, blijkt al 
gauw. Arno Engels, mechanicus bij het TechnoCentrum: ‘Er 
zijn heel veel onderzoeken waar geen onderzoeksappara-
tuur voor bestaat of niet goed is. Het TeCe zorgt ervoor dat 
dat er wel komt.’

Op de monitor: van tekening naar bouwwerk
Na een kort gesprek met Olsthoorn wijst hij naar een kan-
toortje een paar meter verderop. Hij klopt aan op de deur 
van de mechanici waarnaast een bordje hangt met de na-
men van Arno Engels en Gerben Wulterkens erop. Bij bin-
nenkomst blijken er drie mensen aanwezig te zijn, die allen 
keurig aan een bureau in de weer zijn met bouwtekeningen 
en studieboeken vol met natuurkundige formules. Eén van 
hen vertelt: ‘We hebben alle twee HBO werktuigbouwkunde 
gestudeerd, en onze stagiair doet dat ook. Dus die doet leuk 
mee.’
Het idee voor  een nieuw instrument ontstaat op de faculteit 
zelf, buiten het TeCe, waar groepen onderzoekers begin-
nen aan hun projecten. Met hun voorstellen kloppen ze aan 
bij het TechnoCentrum, waar ze allereerst bij de mechanica 
terechtkomen. Omdat de bètafaculteit van de RU ook onder-
deel is van internationale projecten, werken wetenschap-
pers uit andere landen ook samen met het TechnoCentrum. 
Zo draagt het TeCe bijvoorbeeld op dit moment bij aan de 
ontwikkeling van telescopen voor het project BlackGEM in 
Chili, waar onder andere zwarte gaten mee worden onder-
zocht. Een ander project waar op dit moment aan gewerkt 
wordt in samenwerking met aquatische ecologen van de 
RU is het ontwikkelen van een nieuw soort stikstofmeter: de 
fluxkamer. Voorheen liepen de ecologen steeds met rea-
geerbuisjes heen en weer tussen de sloot en het lab. Toen 
duidelijk werd hoe groot de stikstofproblematiek in Neder-
land is en hoe belangrijk deze metingen daarvoor zijn, gin- Een fluxkamer in actie.

Floris Hahn legt de fluxkamer uit.

Wesley de Groot in de werkplaats van het TeCe.
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ACHTER DE SCHERMEN: HET TECHNOCENTRUM

Glasblazen: ambacht in de techniek

Een van de mannen die niet direct betrokken is bij 
de fluxkamers, maar ook bij het team van het TeCe 
hoort, is glasblazer Peter Walraven. Hij maakt pro-
jecten van  glas voor onderzoek van onder ande-
re de scheikundeafdeling en vertelt met passie 
over de veelzijdigheid en handigheid van glas. ‘Je 
kunt er doorheen kijken, het is een slechte gelei-
der en het is sterk materiaal.’ Niet alleen blaast hij 
glas, ook boort hij erin met een grote diversiteit 
aan diamantboren. Aan materialen dus geen tekort.
Walraven vertelt over zijn vaardigheden: ‘Vooral hier 
op zo’n instituut op een universiteit moet je heel 
breed zijn. Je moet én aan de tafel kunnen werken 
én aan de bank kunnen werken. Je moet op een be-
paald niveau mee kunnen denken met de klant. Alle 
materialen zijn te koop, maar het praatje en het mee-
denken niet.’ Hoewel hij geniet van zijn werk, staat 
hij in zijn vrije tijd niet zijn eigen vazen te blazen. ‘Ik 
vind het heerlijk dat ik vanavond de deur dicht draai 
en thuis met andere dingen bezig kan gaan.’ ANS

gen ze op zoek naar een alternatief. De zoektocht resulteerde in 
de zogenaamde fluxkamer, die zijn nut bewijst door doorlopend 
gegevens over gasgehaltes te kunnen aanvoeren. 
Op de monitorschermen creëren de mechanici voor alle aan-
vragen van de wetenschappers modellen, en zo ook voor de 
stikstofmeters. ‘Vroeger tekenden ze alles met de hand. Toen 
moesten ze ook bedenken hoe alle aparte onderdelen er van 
alle kanten uitzien. Nu gaat het op de computer. Kijk, ik laat het 
zien. Ik heb mijn bril al op.’ Engels wijst naar een model van de 
telescoop op het dak van het Huygensgebouw op zijn scherm. 
‘Als ik hierop klik, heb ik meteen alle aanzichten.’ 
Op de vraag of het lang duurt om een ontwerp te maken, ant-
woordt hij dat het per casus verschilt: ‘Wetenschappers zijn ge-
focust op wat ze uiteindelijk willen zien. Hoe het gemaakt gaat 
worden, daar hebben ze dan iets minder verstand van,’ vertelt 
Engels. Wulterkens vult hem aan: ‘Ze willen iets altijd theoretisch 
100% goed hebben. In de praktijk is dat meestal niet haalbaar. 
Dat komt ook doordat je geen eindeloze hoeveelheid tijd en fi-
nanciële middelen hebt.’

De pick-and-place: het elektronisch geheel
Wanneer het ontwerp van de mechanici wat verder ontwikkeld 
is, gaat het door naar de elektronici, die zich in ruimtes een paar 
meter verderop bevinden. Floris Hahn, een van de elektronici  
is door het kabaal van de pick-and-placemachine nauwelijks te 
verstaan. Door deze machine worden printplaatjes gemaakt die 
zullen dienen om de bewegende delen van de fluxkamer aan te 
drijven.
‘Eerst moesten we nadenken hoe we gaan meten en wat we 
moeten meten. We hadden voor dit project een luchtpompje no-
dig, sensoren voor de temperatuur en de vochtigheid, en een 
ventilatortje om de lucht te verversen’, vertelt Hahn. ‘Al die eisen 

moeten we integreren en de printplaten die we hier produceren 
sturen dit alles aan.’ Hahn zoomt in en wijst naar de monitor op 
zijn bureau. ‘Dit zijn de deeltjes om de kleppen van de fluxka-
mer aan te drijven, bijvoorbeeld.’ Hahn is tevreden met zijn baan 
aan de RU. ‘Hiervoor maakte ik flowmeters in de petrolindustrie. 
Nu ik hier ben gaan werken, heb ik veel meer afwisseling.’ 

Het koffiezetapparaat: de pauze
Het is halftien, tijd voor koffie. Het team - dat overigens alleen uit 
mannen bestaat - neemt pauze. Niet alleen Hahn valt te spreken 
over zijn baan, blijkt daar. ‘Ik heb het hier naar mijn zin’, vertelt 
instrumentmaker Wesley de Groot, terwijl in de achtergrond op 
de radio classic rock draait. Hij is enkele jaren geleden afgestu-
deerd van de Leidse instrumentmakers School en valt als twin-
tiger in het TeCe behoorlijk op. ‘Ik ben de jongste hier en de 
eerstvolgende na mij is 38. Ik heb al meerdere keren een 25-ja-
rig werkjubileum van mijn collega’s meegemaakt.’ 
Desondanks bevalt het hem hier. ‘De kracht van het TeCe is de 
directe communicatie. Je kent de technici van de afdelingen, de 
wetenschappers die met opdrachten komen, dus de drempel 
tot direct overleg ligt heel laag.’ Ook als er met prioriteit iets 
aan een instrument gerepareerd moet worden, wordt dat snel 
geregeld. ‘We zijn écht onderdeel van de universiteit. Ondanks 
dat de naamsbekendheid onder, beginnende, wetenschappers 
soms de wensen over laat.’ 

De werkplaats: waar alles tot leven komt
Als de lege mokken weer allemaal in de vaatwasser zijn beland, 
leidt De Groot ons rond in de werkplaats, waar de ontwerpen van 
de mechanici verwezenlijkt worden. Er staat vandaag gezellige 
muziek op: Ujala Radio, met Hindoestaanse hits. De Groot loopt 

langs diverse apparaten waarmee de ontwerpen van de 
mechanici en elektronici uiteindelijk tot leven zullen ko-
men. Van automatische tot conventionele apparaten, dat 
wil zeggen, met de hand bestuurd, en van freesmachi-
nes tot draaibanken. De Groot moet weer aan het werk, 
en Arjen de Kleine neemt het over. Hij was direct be-
trokken bij de productie van de fluxkamer, die hij trots 
laat zien. ‘Biologen knutselen vaak zelf iets in elkaar. 
Halverwege denken ze: “nou moeten we iets goeds 
hebben!”, en dan pas komen ze bij ons.’ Om deze uit-
spraak te ondersteunen laat De Kleine een constructie 
zien van wat de wetenschappers eerst zelf hadden ge-
maakt: een bouwwerkje van een geknipt zwemplankje 
en wat pvc-buisjes.
De ontwikkeling van een product eindigt niet zodra het 
ontwerp aan de instrumentmakerij is overgedragen. In 
deze fase van het maakproces blijft er terugkoppeling 
tussen de verschillende afdelingen van het TeCe én de 
wetenschappers. ‘De productie staat niet plots stil. Het 
project blijft eigenlijk bewegen, ook als het al gebruikt 
wordt voor onderzoeksdoeleinden. Zeker als het onder-
zoek groter en groter wordt,’ vertelt De Kleine. ‘Sommi-
ge projecten zijn een enorm samenspel heen en weer.’

Van on(der)schatbare waarde
‘Voor goed onderzoek aan de RU is sterke en brede 
technische support nodig, dat bieden wij’, stelt De Klei-
ne. ‘Het is dankbaar werk, dat zeker, in ieder geval naar 
degene die met de opdracht komt. Je hoort of ziet het 
snel als een meetinstrument goed heeft gewerkt’, voegt 
De Groot toe. 
Toch is er zeker nog ruimte voor meer naamsbekend-
heid van het TeCe. Gelukkig is wel de tekst ‘FNWI 
TECHNO CENTRUM’ in de fluxkamers gegraveerd, 
onder het logo van de RU. Ter bevestiging van de on-
misbare ideeën, van de waardevolle samenwerking die 
heeft plaatsgevonden, en van de waarde van het Tech-
noCentrum.
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Wat vroeger uren in beslag nam, lost een AI-programma tegenwoordig in enkele seconden 

op. Bureaucratie bevindt zich steeds meer in de digitale wereld, mogelijk gemaakt door 

geautomatiseerde processen. Deze digitalisering kent echter een vervuilende voetafdruk, 

die voor velen onbelicht blijft.

DE VER-
BORGEN 
KOSTEN 
VAN HET 
ONLINE 
LEVEN

Achtergrond

tekst Maan Heijthuijsen  illustratie Tycho van Daelen

U
niversiteiten, bedrijven en de regering zet-
ten mateloos in op digitalisering. Eindeloze 
bergen papierwerk moeten plaatsmaken 
voor computerprogramma’s. Ook studenten 
laten hun dagelijkse bezigheden over aan 

ChatGPT, van het bedenken van hun avondeten tot het 
schrijven van hun essays. Bouw er een programma voor, 
run het op een datacenter en het zal wel loslopen. Zo 
simpel is het echter niet, aangezien deze digitale voet-
afdruk consequenties met zich meebrengt. Van het hoge 
energiegebruik van datacentra tot het verliezen van ver-
antwoording: digitalisering is geen fix-it-all.

Ver-van-je-bureau-show
Een van de grootste problemen van digitalisering is het 
enorme energiegebruik dat erbij komt kijken. ‘In Neder-
land gebruiken alle datacentra samen in een jaar tijd zo’n 
3,7 terawattuur’, vertelt Bernard van Gastel, universitair 
docent duurzame digitalisering aan de Radboud Univer-
siteit (RU). ‘Heel Nederland gebruikt in een jaar ongeveer 
122 terawattuur. Die datacentra verbruiken dus zo’n drie 
procent van de totale Nederlandse elektriciteitscapaci-
teit’, vertelt hij. ‘Dat zijn forse getallen en ons gebruik 
groeit elk jaar doordat we blijven digitaliseren.’ Daarbo-
venop komt ook nog eens de energie die wordt gebruikt 
om de datacentra te koelen.Jouw Instagram-bericht kost 
dus energie. Jouw mailtjes ook. Hoe kan het dat zo weinig 
mensen hiervan op de hoogte zijn? De wetenschap biedt 
weinig concrete antwoorden, maar Van Gastel speculeert 
dat de oorzaak ligt bij de abstractheid van het internet, 
waardoor zijn energiegebruik verborgen blijft. Veel Ne-
derlanders zijn zich niet bewust van het bestaan van data-
centra in ons land, die verscholen liggen in niemandslan-
den zoals Wieringermeer of Eemshaven.Het probleem is 
echter nog gecompliceerder. We weten namelijk nauwe-
lijks waar onze data allemaal heen wordt gestuurd en op-
geslagen. ‘Als ik een app gebruik, worden die data dan 
lokaal opgeslagen in een Nederlands datacenter of gaat 
het de hele wereld over?’, vraagt Van Gastel zich af. ‘Die 
tweede optie gebruikt namelijk nog meer energie. Pas als 
je dat weet, heb je inzicht in de impact van je verbruik.’

Volgens Johan Mentink, universitair docent magnetisme 
en onderzoeker van energie-efficiënte computers aan 
de RU, zijn we niet bewust van ons digitale energiege-
bruik omdat veel diensten hun energiekosten niet ver-
halen op de gebruiker. Services zoals Google, Facebook 
en YouTube verdienen namelijk het grootste deel van hun 
inkomsten aan advertenties. ‘Ze hebben dan wel hoge 
energiekosten, maar dat compenseren ze met nog hoge-
re advertentie-inkomsten. Aangezien hun verdienmodel 
is gebaseerd op het maximaliseren van winst en niet het 
minimaliseren van energiegebruik, maakt het niet veel uit 
hoeveel energie ze gebruiken’, legt hij uit. Als zij hun ad-
vertentie-inkomsten kunnen verhogen door een datacen-
ter te bouwen dat net zoveel energie gebruikt als de hele 
stad Amsterdam, dan is dat maar zo.  Achter de plaatsing 
van zo’n datacenter zit volgens Mentink ook een strate-
gie: ‘Bedrijven kijken uiteindelijk voornamelijk naar wel-
ke overheid hun het beste energiecontract garandeert.’

Vreemde schroeven
Volgens Van Gastel vormt niet alleen ons datagebruik een 
probleem, maar ook de apparaten die dit faciliteren. Het 
in elkaar zetten van een laptop of telefoon kost name-
lijk veel CO2, en deze producten moeten vervolgens ook 
nog de hele wereld worden rondgestuurd. ‘We vervangen 
onze laptops en telefoons enorm snel, terwijl we beter 
kunnen inzetten op het zo lang mogelijk blijven repare-
ren van onze hardware’, zegt hij. Vaak worden appara-
ten slechts een paar jaar ondersteund door fabrikanten, 
waardoor je ze vrij snel moet vervangen om nog updates 
te kunnen ontvangen. Door digitalisering worden burgers 
verplicht via apparaten hun zaken te regelen, waardoor 
simpelweg geen nieuw apparaat kopen vervalt als optie. 
‘Ook wordt veel hedendaagse hardware niet gemaakt om 
lang mee te gaan’, zegt hij. ‘Bedrijven zoals Apple gebrui-
ken bijvoorbeeld vaak vreemde schroeven, die moeilijk 
te vervangen zijn. Zo worden reparateurs buiten de deur 
gehouden.’

Achter het systeem aan lopen
Naast datagebruik en consumptie komen er ook ethi-

sche problemen kijken bij mateloos digitaliseren. Er is 
minder ruimte voor de menselijke maat wanneer com-
plexe processen, bijvoorbeeld binnen bedrijven, worden 
gesimplificeerd tot het aanvinken van een paar vakjes in 
een computerprogramma. Volgens Van Gastel verliezen 
mensen hierdoor langzaam grip op het systeem dat ze 
gebruiken, doordat ze minder verantwoordelijkheid hoe-
ven te nemen. ‘Mensen denken: het programma werkt zus 
en zo, dan zal het wel zo zijn. Wanneer ze tegen de wil van 
het systeem in willen gaan, moeten ze juist verantwoor-
ding afleggen, en dat vermijden ze liever. Dus gaan ze er 
maar in mee.’ Dat is bijvoorbeeld ook in de toeslagenaf-
faire gebeurd, doordat er gebruik werd gemaakt van een 
geautomatiseerd risicoselectiesysteem.

Dataschaamte
Een makkelijke oplossing? Die is er helaas niet. Wel kun-
nen we de kijk op ons eigen energiegebruik en diens ge-
volgen veranderen. ‘Het is heel moeilijk om als individu 
verandering teweeg te brengen. Daarom is grootschalige 
bewustwording zo belangrijk, en daar draagt ieder indi-
vidu een steentje aan bij’, zegt Van Gastel. ‘Je moet niet 
te makkelijk denken over je datagebruik. Ik vind dat we 
naast vliegschaamte misschien ook moeten praten over 
dataschaamte’, stelt hij. ‘Dataschaamte is echt belangrijk. 
We genereren simpelweg te veel data, dat moet bespro-
ken worden.’
Een andere mogelijke oplossing is het inzetten op duur-
zamere computers en efficiëntere computerprogramma’s. 
‘AI-programma’s, zoals ChatGPT, moeten op datacentra 
gerund worden en verbruiken hierdoor enorme hoe-
veelheden energie’, aldus Mentink. Wanneer datacen-
tra gebruik maken van duurzamere apparatuur, zal dit 
energiegebruik dus afnemen. Mentink doet bijvoorbeeld 
onderzoek naar zogeheten neuromorphic hardware, 
computers die geïnspireerd zijn op de werking van het 
menselijk brein. Deze computers hebben een heel ande-
re opzet, waardoor ze veel minder energie verbruiken. 
Een andere stap die kan worden gezet, is het uitvinden 
van kleinere AI-modellen, waar de RU onder andere mee 
bezig is’, voegt Van Gastel toe. ‘Zo kijken we kritischer 
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    Het Laatste Oordeel der Studenten
     
Zoals de sfeer in de pauze van het hoorcollege al deed vermoeden, is het niet Hugo Meekes zelf, maar het vak 
dat Hugo Meekes geeft, wat soms een student doet zuchten of steunen. Meningen over de stof variëren van saai 
tot okay tot toch wel interessant. Hugo Meekes en zijn PowerPoint vallen bij iedereen wel in de smaak. Een van 
zijn leerlingen betitelt hem zelfs tot de meest iconische docent van de faculteit. Al met al wordt dit hoorcollege 
ook door de studenten positief beoordeeld en krijgt Hugo Meekes gemiddeld een 7. ANS

W
oensdag 4 oktober, een paar mi-
nuten voor half negen ’s ochtends. 
Lokaal 4 in het Linnaeusgebouw, 
een ruimte die er op het eerste 
gezicht uitziet alsof het is blijven 

hangen in de vorige eeuw, compleet met grote groe-
ne krijtborden. Ook de binnenkomende studenten 
pakken geen laptop, maar pen en papier. Dit gebeurt 
uiteraard pas wanneer iedereen een plekje heeft uit-
gezocht, de een strategisch vooraan en de ander stra-
tegisch achteraan. Wanneer de meeste studenten al 
zitten, komt Hugo Meekes zelf binnen. Op het eerste 
gezicht past hij perfect binnen het sprekende stereo-
type van een professor, inclusief grijs haar, een bril 
en een baard. De heer Meekes heeft daarentegen wel 
een computer bij de hand en na een paar handelingen 
verschijnt er via de beamer dan ook een heuse Power-
Point presentatie op de muur.
Een golf van opluchting gaat door de klas wanneer 
Meekes de les opent met de disclaimer dat hij van-
daag het eerder genoemde krijtbord niet zal gebrui-
ken, maar enkel de PowerPoint. Het blijkt dan ook echt 
een pracht van een presentatie te zijn, gevuld met 
grafieken, tekeningetjes en formules, rood en blauw 
omlijnd. Op het eerste gezicht ziet het er erg ingewik-
keld uit, maar niemand in het lokaal lijkt er erg van te 
schrikken. Bij de grafieken, die vapour liquid compo-
sition diagrams blijken te heten, hoort een uitgebrei-
de uitleg van Meekes, die de eerste 45 minuten van 
het college vult. Om zijn woorden te ondersteunen, 
gebruikt hij een laserpointer waarmee hij een groen 
lampje kan besturen, met het gevolg dat er continu 
een groen stipje door de dia’s zweeft. Wanneer er iets 
wat de ‘Gibbs phase rule’ heet aan bod komt, draait 
het stipje driftig een paar cirkels rondom een formu-
le. Aan visuele stimulatie zeker geen gebrek bij ther-
modynamica. De uitleg zelf zou omschreven kunnen 
worden als misschien een beetje langdradig, maar 
zeer zeker wel interessant en, ook niet onbelangrijk, 
gesproken met prettige stem. Zowel het tempo en het 
volume is fijn om naar te luisteren en voor een Neder-
landse professor spreekt de heer Meekes bijzonder 
goed Engels, hetgeen verrassend zeldzaam is.
De uitleg wordt gevolgd door een pauze. Niemand lijkt 
daar blijer mee te zijn dan de heer Meekes zelf, die 
enthousiast “but first, coffee!” uitschreeuwt. Dit blijkt 
een standaardgezegde te zijn in het repertoire van 

STUDIE : Bachelor Chemistry 

COLLEGE : Thermodynamics 2, Woensdag 4 oktober 
8:30-10:15

DOCENT : dr. H.L.M. Meekes

UITSTRALING : Enthousiast, expressief en erg fan van 
koffie

PUBLIEK : Stil, serieus en schrijflustig

HET 
LAAT
STE 
OOR
DEEL

tekst Charlotte Kuijpers  illustratie Rivke van Collem

Duffe opsommingen of ul-
tiem entertainment?
ANS verschanst zich in de collegebank-

en om een genadeloos oordeel te vel-

len over het onderwijs aan de RU.

Hugo Meekes. Terwijl hij zijn geliefde koffietje gaat 
halen, komen de tot nu toe stille studenten een beetje 
tot leven. Niet iedereen lijkt de PowerPoint volledig te 
hebben begrepen. Hetgene wat voornamelijk bekri-
tiseerd wordt, is de moeilijke stof, en niet de manier 
van lesgeven van Hugo Meekes. Concluderend: hij is 
zeker geen verkeerde docent, maar je moet het wel 
al snappen.
Na de koffiepauze wordt de uitleg vervolgd, maar  nu 
met een interactieve component. De heer Meekes 
begint met vragen stellen aan zijn studenten, maar 
niet voordat hij een student met een harde hoest een 
verontwaardigde blik heeft gegeven. Die blik wordt 
beantwoord met een gezamenlijke lach, daarvan wa-
ren er deze ochtend tot nu toe weinig geweest. Hier-
na wordt de sfeer dan ook wat meer ontspannen, en 
de meeste vragen worden ook nog eens goed beant-
woord. Dat de stof helemaal niet begrepen werd, was 
dus wel vrij overdreven. Dan gaat het toch de goede 
kant op met de toekomst van thermodynamische gra-
fieken.

Het Campuscontinent: 
Het bestuursgbebouw

 

Op het campuscontinent, 
is geen plek mij onbekend. 
Ik zet hier blind mijn passen, 
geen plaats zal mij verrassen. 
 
Nabij het bestuursgebouw, 
staat een klein kapel zeer trouw. 
Er klinkt daar een leuk sprookje, 
binnen dat groene strookje. 
 
In de regen liep een stel, 
en ze spraken nogal fel. 
Van geruzie uitgeput, 
vonden zij daar toen beschut. 
 
Eenmaal van anderen vrij, 
legden zij de ruzie bij. 
De rector kon dat horen, 
en kreeg toen rode oren.

illustratie Vera Joosten

cartoon Jonas Hoekstra

naar het datagebruik van de oude AI-modellen. Je 
creëert in feite een soort AI-schaamte naast de da-
taschaamte.’
Datagebruik, digitalisering en de consequenties 
hiervan zijn complexe kwesties. Van energieslur-
pende datacentra tot ethische problematiek, er ko-
men veel problemen bij kijken. Toch ziet Mentink 
onze toekomstige omgang met datagebruik positief 

in, zeker wanneer onze bewustwording hierover toe-
neemt en onze technologie beter wordt. ‘Als je op 
de lange termijn kijkt, hebben wetenschappelijke 
ontdekkingen vaak het leven beter gemaakt.’ Of dit 
ook zal gelden voor onze voortdurend stijgende da-
taconsumptie, blijft een vraag die ook ChatGPT niet 
zal kunnen beantwoorden. ANS

Niemand kent de campus zo goed als prijswinnend 
poëet Giovanni Meijer (23). Tussen zijn colleges 

Communicatiewetenschap door verwondert hij zich 
over de vele bouwwerken op de Radboud Universi-
teit, die de inspiratiebron vormen voor zijn dubbel-

zinnige dichtwerken.
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KAMERVRAGEN
tekst Alexandre Chardavoine foto’s Isis Okker

In Kamervragen gaan twee studenten op ontdekkingstocht in 
elkaars kamer en speculeren ze over de persoonlijkheid, activiteiten 
en vreemde trekjes van de bewoner. Kunnen ze uitvinden wat voor 
persoon er achter de kamer schuilgaat?  Deze editie: Liezel en 
Caro.
Liezel op bezoek bij Caro
Na een uitgebreide wandeling door het plat-
teland van Ravenstein verschijnt aan de ho-
rizon het studentenhuis van Caro, dat zich 
op een boerderij bevindt. Na een kleine 
omweg door de tuin van het studentenhuis 
vindt Liezel de kamer van Caro. ‘Hmm, in-
teressant’, zegt Liezel als ze de knusse ka-
mer van Caro binnenstapt. Als een ware 
binnenhuisarchitect begint ze haar analyse: 
‘De kamer is best wel klein, maar tegelijker-
tijd ook weer best groot’. Ze doelt hiermee 
op het raam in het schuine dak, waardoor 
de kamer volgens haar groter oogt dan hij 
daadwerkelijk is. Na dit architectonisch zij-
sprongetje laat ze haar innerlijke speurder 
los. Het eerste dat haar opvalt is een boe-
kenrek, wat het vermoeden wekt dat de 
bewoner van deze kamer een enthousiaste 
lezer is. Wanneer ze op een tweede, ietwat 
verscholen boekenrek stuit, concludeert 
ze dat de bewoner een heuse boeken-
wurm is: ‘Dit zijn wel vijftig boeken per rek’.
Liezel besluit om haar speurkunsten vervol-
gens los te laten op de rest van de kamer. 
Na even naar het houten bureau te hebben 
gekeken, valt haar oog op het behang. Het 
plantenmotief en de roze kleur doen Liezel 
al snel concluderen dat dit een meisjes-
kamer moet zijn. Wanneer ze zich naar de 
muur links van het bureau richt, merkt ze 
op dat er twee ingelijste tekeningen aan de 
muur hangen. Na deze wat nader te heb-
ben bestudeerd,  bedenkt ze dat dit wel 
eens de gebroeders Weasley zouden kun-
nen zijn. Als bij toverslag ziet ze nu ineens 
allerhande subtiele hints dat deze bewoner 
een Harry Potterfan is. Zo zijn de lichtjes die 
boven het bed hangen toverdrankjes, ligt 
er een kussen op het bed uit de snoepwin-
kel van Zacharinus en is er zelfs een Harry 
Potterballon in het kledingrek te spotten.
Hierna besluit Liezel dat ze genoeg van de 

kamer heeft gezien en maakt ze een tour 
door de studentenwoning. Hierdoor komt 
ze terecht in de gezamenlijke keuken, 
waar ze te horen krijgt dat alle bewoners 
elke dag samen eten en dat er met enige 
regelmaat stevig wordt gefeest. Volgens 
Liezel is de kamerbewoner een persoon 
die graag alleen is om boeken te lezen of 
films te kijken (al dan niet van Harry Pot-
ter), maar tegelijkertijd ook wel iemand die 
graag tijd doorbrengt met haar huisgeno-
ten en daarmee ook een sociaal persoon. 

Caro op bezoek bij Liezel
Wanneer Caro de SSH&-studio van Liezel 
binnenloopt, is ze meteen onder de indruk: 
‘Ik ben echt jaloers op haar aesthetic’. In te-
genstelling tot haar voorganger zoekt Caro 
meteen naar kenmerken van de bewoner. 
Het valt haar op dat deze persoon een kunst-
liefhebber is. Caro heeft namelijk verschil-
lende schildersdoeken gevonden, die al 
dan niet van een schets zijn voorzien. Ook 
zijn de muren versierd met verschillende 
artistieke prenten. Dit doet haar aanvanke-
lijk denken dat de bewoner een kunstop-
leiding doet, maar na even rondsnuffelen 
in het bureau vindt ze een aantal psycholo-
gieboeken die haar van dit idee afhelpen.
Hierna loopt Caro wat verder de stu-
dio in en merkt meteen dat de bewo-
ner en zij iets met elkaar gemeen heb-
ben: ‘Mijn favoriete boeken liggen hier. 
Dat is mooi’, constateert ze droogjes.
Na even rond te hebben gesnuffeld in de 
kamer stuit Caro plots op kattenspeeltjes. 
Hieruit concludeert ze dat de bewoner van 
deze kamer een kat heeft. De viervoeter in 
kwestie heeft zijn kopje echter nog niet ge-
toond. Na een korte, doch grondige zoek-
tocht vindt ze kattenpoep op de vloer van de 
badkamer. De pluizige kameraad moet dus 
ergens zijn. Caro besluit een blik onder het 
bed te werpen en het is raak. Ondanks ver-
scheidene pogingen om hem onder het bed 
vandaan te lokken, blijkt deze kat te verle-
gen en besluit Caro om haar strijd te staken. 
Vervolgens loopt Caro de keuken in, die 
tot haar verbazing heel netjes is achterge-
laten. In een voorraadkast treft ze een paar 
lege flessen alcohol aan. Dit herinnert Caro 
meteen aan het feit dat ze zich in een stu-
dentenwoning bevindt: ‘Kijk, dat is echt het 
studentenleven’, merkt ze op. Nadat ze zich 
uit de voorraadkast onttrekt en zich richt op 
de rest van de keuken, merkt Caro op dat 
er planten bovenop de keukenkastjes staan. 
De florerende staat waarin deze planten 
zich verkeren, leidt haar tot de conclusie dat 
deze bewoner een plantenmama is. Na nog 
een keertje een blik te hebben geworpen 
op de kamer besluit Caro haar zoektocht. 
Met enige zelfvertrouwen concludeert ze 
dat de kamerbewoner een esthetische en 
verantwoorde psychologiestudente is die 
tevens ook zorgzaam is voor plant en dier.

VRAGENUURTJE
Tijd voor de confrontatie: hadden de studenten 
het bij het juiste eind of sloegen ze de plank 
compleet mis?

Het moment van het vragenuurtje is dan ein-
delijk aangebroken. Ze treffen elkaar in het nu 
nog gesloten café Funkenstein. Het was voor 
beiden ook even graven in het geheugen: in-
middels was het alweer enige tijd geleden dat 
Caro en Liezel in elkaars kamer waren gaan 
snuffelen. Onder begeleiding van het mooie 
geklingel van wat er zich in de keuken afspeelt 
begint het gesprek. 
Caro bijt het spits af: ‘Jouw kamer was zo net-
jes opgeruimd!’ Toch vraagt ze zich af of dit 
altijd het geval is of dat dit speciaal voor deze 
gelegenheid is gedaan. Liezel heeft hier een 
simpel antwoord op: ‘Ik vind het heel fijn om 
een schone kamer te hebben, want dan gaat 
het hierboven ook heel goed.’ De psycholo-
giestudent voegt hieraan toe dat het wel lastig 
is om het altijd zo opgeruimd te houden door 
haar kat, zoals Caro ook gemerkt had tijdens 
haar bezoekje. 
Hierna is het de beurt aan Liezel om iets te be-
spreken wat haar is opgevallen. ‘Jij hebt echt 
zoveel boeken! Ook veel titels die ik niet ken, 
maar ze lijken me wel heel interessant’, zegt 
ze met bewondering. Dit roept bij Liezel lo-
gischerwijze de vraag op of Caro veel leest. 
Caro lacht: ‘Ja, ik probeer veel te lezen, maar 
het kopen van boeken vind ik véél leuker.’ Om 
dit punt te staven haalt ze haar lijst van onge-
lezen boeken erbij. Dit blijken 58 te zijn. Met 

grote verbazing vraagt Liezel hoeveel boeken 
Caro dan wél had gelezen. Hier had Caro een 
andere lijst voor en dit bleken 40 te zijn. Liezels 
schatting van 50 boeken per rek zat er dus niet 
zo ver naast. 
Liezels aandacht verschuift naar de Harry Pot-
ter-merch die ze had aangetroffen in de kamer 
van Caro en benoemt de tekeningen van de 
gebroeders Weasley. Caro corrigeert haar 
meteen: ‘Nee, dat is alleen George!’ Ze voegt 
hieraan toe dat ze deze kunstwerken heeft ge-
vonden via een fan-account op Instagram. ‘Ja, 
ze kostten tachtig euro, maar het is zo een goe-
de investering’, lacht Caro. 
Tot slot merkt Liezel op dat ze geen hints had 
gevonden voor welke studie Caro doet op haar 
kamer. Caro antwoordt hierop dat wanneer Lie-
zel wat beter had gekeken bij de boekenstapel 
op het bureau, ze een aantal handboeken voor 
Engels docenten had kunnen vinden. Caro had 
het bij het rechte eind: zij had wel verschillen-
de aanwijzingen gevonden dat Liezel psycho-
logie studeert. Na nog een korte fotoshoot was 
het einde van het gesprek aangebroken. Caro 
moet immers weer aan het werk en Liezel moet 
zich haasten om de bus nog te halen.  ANS


